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URUNK SZÜLETÉSE                                  B év              1– 4 oldal 

KARÁCSONY 

 

Olv.: Iz 62,11-12 – Tit 3,4-7 – Lk 2,15-20 

Pásztorok a jászolnál 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

Karácsony ünnepén 

 a jászol van a középpontban a Gyermekkel! 

Ő a világmindenség középpontja! 

 

Kedves Testvérek! Ő, a Gyermek akar bennünket összegyűjteni! Azért jött, hogy megváltson 
minket és elvezessen bennünket egy új életre! Ez a szentmise szándékát tekintve hétköznapi, 
de valóban ez a hétköznapiság a valóság és az igazság is! Ezen a napon azokért imádkozunk, 
akik jótékonykodnak, akiknek az életfelfogása a mélységek, a magasságok világában 
található! Másokért élnek! Az életünk értelme ez! Ennek a mai ünnepnek is ez az üzenete!  
 

Ma különösképpen gondoljunk azokra az emberekre, akik a mindennapokban figyelnek a 

bajban levőkre. A mindennapokra figyelő emberek a családfők, az édesanyák, az édesapák. 
Értük is imádkozunk! 
 

Szentbeszéd 

 

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket ezen a reggelen! Nekem a legkedvesebb szentmise 

üzenet a pásztorok miséjének üzenete.  Nézzük meg ennek a történetnek az isteni oldalát és az 
emberi oldalát. Nagyon egyszerűen számol be a Szentírás erről a titokról: 
 

Mária megszülte Gyermekét, 
pólyába takarta, jászolba fektette! 

 Ennyi, mert az Isten egyszerű! 

 

Az Isten a csendből lép elő! Az Isten meglepetésszerűen jelenik meg nemcsak a világban, a 
mi emberi életünkben is! Oly sokat hallunk és beszélünk arról, hogy az Istenre várakozunk, az 
Istent szeretnénk behívni az életünkbe. De az Isten akkor jön, amikor Ő akar és úgy jön, 
ahogy Hozzá illik és méltó: csendben, észrevétlenül. Elgondolkodtam azon a nagyon egyszerű 
bemutatáson, ahogy ennek a Gyermeknek megjelenését közli a Szentírás. Bezzeg, ami az 
emberrel kapcsolatos, ott van fölhajtás. Hallottuk: angyalsereg jelenik meg, nagy fényesség az 
éjszakában. Mozdulnak a pásztorok, mennek és viszik a hírt. Aztán majd jönnek a bölcsek.  
 

Az ember szereti a felhajtást!  
Az Isten egyszerű! 

 

Karácsony ünnepén nekünk sokkal többet kellene tanulni Istentől, mint úgy általában, akkor 
talán a mi emberi megnyilatkozásaink is mederbe kerülnének. Talán akkor lenne remény arra, 
hogy sokkal inkább a valóságba vezetnek el bennünket, hogy ott találkozzunk az Istennel! 
Ennek az ünnepnek középpontjában a jászol van. Éjszaka arról elmélkedtünk, hogy vajon 
Európában lehet-e igazából ünnepelni üres bölcsők esetén. Talán ez az idei karácsony felrázza 
a szívünket, hogy a bölcsők teljenek meg újra, mert ez a jövőnk feltétele! 
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Középpontban a Gyermek van,  
aki az Isten szeretetét hozza el nekünk! 

 

Micsoda ajándék: szeret Valaki bennünket! Szeret bennünket az Isten! Ez a szeretet ki akar 
bennünket menteni abból a kelepcéből, amibe belekeveredtünk és azt akarja, hogy megújuljon 
az életünk! Az üdvösség jó hírével érkezik ez a Gyermek! Azon túl, hogy olyan egyszerűen 
tudósít az Írás, arról szól: Ő a hatalmas, a béke Fejedelme, aki uralkodik a nemzetek fölött és  
 

előttünk van egy gondoskodásunkra, 
szeretetünkre szoruló kicsi Gyermek! 

 

Ez az Isten van a középpontban!  
Ez ez Isten akar bennünket új életre segíteni!  
Mennyire nagy szükségünk van erre,  
ez mindegyikünk számára világos, érthető! 

 

Eljutott a világ, elsősorban Európa – a világ, nem csak Európa – eljutott oda, hogy egyesek a 

végnapjait vizionálják. Ez az ember műve! Isten ebből a helyzetből is ki tud bennünket 
emelni, ha engedjük, ha akarjuk! Isten kiemel, de utána az út már a mi utunk kell, hogy 
legyen! Ez Isten segítségével egy új út lehet, ha akarjuk! 
 

Kik ennek a Betlehemnek a szereplői 
Terike készítgette a mi lehetőségeink szerint ezen a pici helyen a betlehemi jelenetet. Itt van 
Máris, itt van József, itt vannak a pásztorok. Terike - kicsit előzetesen - már a napkeleti 
bölcseket is idehozta. Itt az ökör, a szamár, itt vannak a birkák, még kutyája is van Terikének. 
A kutyával kapcsolatosan nincs üzenet, de az összes többi szereplővel igen. Csodálatosan 
fölépített világ, isteni üzenetet hordozó szereplők mindazok, akik itt vannak a jászol körül. Az 
Isten életéből villantanak föl valamit.  
 

Itt van a Szűzanya, Mária 
Jézus Krisztus után az első a Szűzanya, Mária, aki a szeretet anyja! Aki mindig háttérben van, 
mint az anyák, jó esetben. Mária ott van a háttérben és ott lesz a háttérben Jézus egész élete 
során. Oly sokszor panaszkodunk, hogy elfogyott a szeretet is ebből a világból.  
 

Mária a szeretet példaképe, 
aki mindig ott van, amikor ott kell lenni valahol! 

 

Emberi életünkben ez meghatározó:  
Mindig ott kell lenni az embernek,  

hogy az adott pillanatban  

meg tudjon nyilatkozni a szeretet erejével! 

 

Itt van József 
József a hit, a gyakorló hit példaképe, mert a hit cselekedetek nélkül nincs, halott! József az 
élő és tevékeny hit példaképeként van jelen! Ő figyel az Isten hívására, üzenetére, még az 
álmok üzeneteire is figyel.  
 

Szent József mindig a szerint cselekszik, 
ahogy a sugallatok megérkeznek hozzá! 

Gondoskodik Máriáról, Jézusról! 
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Az élő hit ezek által az emberek által van jelen a világunkban és általuk, bennük az Isten! 
Talán mégse fogyott el a hit! Az elmúlt hetekben több emberrel találkoztam. Találkoztam két, 
három olyan emberrel, akiket csodálattal néztem a tevékenységük miatt és kisült, hogy ezek 
kereszteletlen emberek. Magyarországon úgy látszik, már ezzel is szembe kell nézni. Ez azt is 
jelenti, hogy íme a cselekedetek lehetnek ilyenek. Ezek már keresztények a cselekedeteik 

miatt! Talán mégis vannak kapaszkodók! 
 

Itt vannak a pásztorok 
A pásztorok nagyon fontos üzenettel jelennek meg itt a kis Jézus életében. A pásztorok a 
nyájat őrzik, ők felelősek a nyájért! Székelyföldön az utóbbi években több pásztorral 
személyes, bensőséges kapcsolatot sikerült kialakítanom. Egyre nagyobb csodálattal nézem 
ezeknek a nagyon egyszerű embereknek az elkötelezett szolgálatát!  
 

A pásztorok felelősek az egész nyájért!  
Nekik kell megvédeni a medvétől és egyebektől! 
Nekik kell olyan területekre vezetni őket,  
ahol dús legelőre találnak!  

 

A világunkból mintha kikopott volna ez az érték: a felelősség! Mindenki akar valamit, 

mindenki nyüzsög, de felelősséget mintha egyre kevesebben akarnának vállalni. Mindenki 
tevékeny, mindenki ott van a topon, és amikor arról van szó, hogy ezért te vagy a felelős, 
akkor hátra lépegetnek!  

A pásztorok üzenete 

 isteni üzenet számunkra! 

 

Az ökör 
Az emberi szereplők végére jutottunk, most maradt az ökör, a szamár és a birkák. Azt 
mondják, hogy az ökör a béke jelképe. Az ökör egy jámbor állat és hatalmas teherbírása van. 
Azt olvassuk a Szentírás üzenetében, – még ott is szerepel – hogy ő lehel meleget a 
Gyermekre. Amikor állandóan háborúkról hallunk ebben a világban, akkor  
 

micsoda ajándék azoknak az embereknek a jelenléte, 
akik a békét jelenítik meg, 

akik a szeretet melegét hozzák el ebbe a világba! 

 

Az elmúlt héten volt itt az aleppoi pátriárka. Találkoztunk vele és hozta a köszönetüket! 
Micsoda biztatás számukra a segítségünk abban a borzasztó felfordulásban, amit az ottani 
háború okozott! Vannak, akik a béke üzenetével jelennek meg az életükben! 
 

A szamár 
A buta szamár, - kikérem a szamár nevében! A szamár nem buta, a szamár nagyon okos, 
egyik legokosabb állat, legfeljebb nagyon szerény és nagyon igénytelen. Talán pontosan ezért 
lehet az öröm jelképe, mert mi azt hisszük, hogy az örömhöz hatalmas körítésekre van 
szükség. Nem!  
 

Az örömhöz egyszerűségre, természetességre,  
magától értetődő igénytelenségre van szükség,  
hogy a lelki öröm támadjon föl  
a világunkban és emberi kapcsolatainkban! 
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A birkák 
A birkák hallgatnak a pásztorra. Követik a pásztort, ismerik a hangját. Micsoda bizalom, teljes 
ráhagyatkozás! Lehet, hogy szoktak ilyent mondani: te birka, birkák vagytok, stb.  
 

Kevésszer gondolunk talán arra, 

hogy a birkák a bizalom jelképei a világban is! 

 

A mai ünnepen középpontban a jászol van és ez a jászol nem üres, ott van az újszülött 
Gyermek, az Isten Fia! Mindazokat az értékeket hozza el a mi világunkba, amelyeket azok a 
szereplők jelenítenek meg, akik Őt körülveszik! Azt kívánom a testvéreknek, hogy a 
szereplők üzenete jusson el a szívünkhöz és legyen új életünk ezek által az értékek által! 
 

Akkor bennünk és általunk Európának 

és kedves magyar hazánknak  
a lelki tőkéje gyarapszik! 

Legyen így! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most azokért ajánljuk fel ezt a szentmisét, akik felelősséget éreznek a 
másik emberért, különösen a szegényekért, a hátrányos helyzetűekért, a bajban lévőkért és 
ebben karácsony üzenete a jászol körül fogalmazódik meg. A mi fogalmaink szerint inkább 
bölcsőt említünk. Emberi gondolkodásunk szerint a legfontosabb, hogy fedél legyen a fejünk 
fölött, legyen asztalunk, ahol étel van és mindenkinek helye van e körül az asztal körül, ágy és 
asztal. De mindez mit ér, ha üres a bölcső? Azért imádkozzunk, hogy nemzetünknek, 
Európának jövője legyen, mert azé a jövő, aki benépesíti azt a földet, ahol él! 
 

Mi Atyánk… 

 

Könyörögjünk 
Urunk, Istenünk! Örvendező áhítattal tiszteljük Szent Fiad születését! Add, hogy hitünket 
minél teljesebben fogjuk fel, karácsony titkának mélységét egyre jobban értsük, hogy minél 
lángolóbb szeretettel tegyük magunkévá üzenetedet, Krisztus, a mi urunk által. +  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Felszólítottak bennünket, hogy ajándékot adjunk a kis Jézusnak! 
Egymásnak sok ajándékot adnak ma az emberek. Istennek legyen hála, hogy meg tudják 
tenni, hogy egyre több ajándékkal lepik meg egymást. Csak egyről ne feledkezzünk meg: az 
ember számára a másik ember az igazi ajándék. Ha a kis Jézusnak akarunk ajándékot adni, 
akkor ajánlgassuk magunkat, akkor rendben lesz az életünk is, meg a világ sorsa is! Holnap is 
munkaszüneti nap van. Ünnepelni lehet, Szent Istvánnak, az első vértanúnak van az 
emléknapja. Karácsony központi üzenete a jászolhoz kötődik, a vértanúság üzenete a 
kereszthez kötődik. Köszöntjük majd az Istvánokat.  
 

Formáljuk és alakítsuk szívünket az odaadó lelkületre! 

 


